
Pracovná skupina pre hnojivá

Miesto stretnutia: COPA-COGECA, Rue de Trèves 61, 1040 Brusel

Dátum stretnutia: 3. september 2024

Účastník stretnutia: Konzorcium

Názov aktivity: Pracovná skupina pre hnojivá

Predsedal: Predsedal zástupca generálneho tajomníka Patrick Pagani.

Podrobný popis aktivity:

Vývoj trhu s hnojivami

Sekretariát prezentoval situáciu na trhu s hnojivami na základe júlovej správy informačného systému
poľnohospodárskeho trhu AMIS:

Ceny vstupov na výrobu hnojív v Európe vzrástli z dôvodu obáv o zaistenie dodávok a konkurencie zo
strany iných veľkých odberateľov LNG.

Ceny čpavku v oblastiach na západ od Suezu klesajú kvôli nízkemu dopytu, na východe zostávajú
stabilné kvôli výpadku výroby.

Ceny močoviny vzrástli najviac zo všetkých sledovaných trhov s hnojivami.

Ceny fosforečných hnojív v júni mierne vzrástli, zásobovanie zostáva tesné.

Ceny potaše sa v júni takmer nezmenili.

Diskusia:

FI zástupca odporučil počas zasadnutia Strediska vzniesť politicky orientovanú otázku na väzby
Egypta a Číny na Rusko v súvislosti s dusíkatými hnojivami. Na trhu FI dominuje producent Yara,
situácia sa stabilizovala, hnojív je dostatok.

FR zástupca referoval o období zníženia dopytu poľnohospodárov po hnojivách kvôli  vysokej cene,
následne cena mierne klesla.

AT zástupca referoval o júnových pozitívnych cenách hnojív, ktorých je k dispozícii dostatok (z
produkcie AT, CZ a SK).

DE zástupkyňa referovala o stabilnej situácii, ceny sú aj naďalej vysoké, ale je ich dostatok.

IE zástupca referoval o veľmi vysokej cene hnojív a veľmi nízkych ziskoch z výnosov obilnín. Ceny
hnojív sa líšia v IE a Severnom Írsku, ocenili by väčšiu konkurenciu na trhu s hnojivami.

IT zástupca informoval o znovuotvorení továrne Yara vo Ferrare, čo označil za dobrú správu.

 

Mechanizmus kompenzácie uhlíka na hraniciach (CBAM)



FR zástupca, zástupca Združenia producentov pšenice (AGPB), pripomenul, ako funguje súčasný
systém EÚ pre obchodovanie s uhlíkom po zrušení bezplatných kvót. Následkom toho došlo
k narušeniu hospodárskej súťaže voči výrobcom z tretích krajín, ktoré uhlíkovú daň neplatia.
Problém by mal riešiť CBAM, ktorý sa postupne zavádza. Tovar podliehajúci CBAM z odvetvia hnojív
je kyselina dusičná, zmes kyseliny sírovej a dusičnej, močovina, amoniak, zmiešané hnojivá.

Od 1. 10. 2023 do 31. 12. 2025 prebieha prechodné obdobie, ktoré slúži ako pilotná fáza. V 3.
štvrťroku 2025 by mala byť vydaná všeobecná správa o vykonávaní CBAM a o podmienkach výnimky
CBAM pre elektrinu.  Zástupca preto odporučil pripraviť ekonomické a technické argumenty pre
Komisiu – po ročnej skúsenosti uplatňovania CBAM v pilotnom režime je potrebné vyhodnotiť najmä
dopady pre poľnohospodárov – a vypracovať pozičný dokument. Ten by poukazoval na neistotu
a nekonzistentnosť cien uhlíka a na nadmernú záťaž pre poľnohospodárskych producentov.

V diskusii UK zástupca referoval o vlastnej analýze, ktorú vykonala UK organizácia, podľa ktorej
zavedenie CBAM predstavuje pre priemernú farmu produkujúcu obilniny pokles príjmov o 10 %.

 

Antidumpingové clá na zmesi dusičnanu amónneho a močoviny

Sekretariát informoval o liste zaslanom Komisii, ktorý sa týka konca platnosti nariadenia 2019/1688
z októbra 2019, ktorým sa ukladá konečné antidumpingové clo určené na dovoz zmesí močoviny
a dusičnanu amónneho z Ruska, Trinidadu a Tobaga a USA. Komisia vo svojej odpovedi uvádza, že
pokiaľ nebude vykonaný prieskum pred vypršaním platnosti,  opatrenia stanovené nariadením sa
skončia 10. 10. 2024. Pokiaľ prieskum zahájený bude, C-C by mali vyjadriť svoj postoj a predložiť
argumenty a dôkazy, aby boli preskúmané a zohľadnené v prípadnom konečnom rozhodnutí.
Oznámenie o zahájení prieskumu alebo o vypršaní platnosti bude uverejnené v Úradnom vestníku.

Komisia v odpovedi uviedla aj to, že obchodná politika EÚ podporuje diverzifikovaný súbor krajín,
ktoré môžu dodávať hnojivá na trhu EÚ bez bežných ciel. Pritom uviedla, že v roku 2023 väčšina
nepreferenčného dovozu hnojív do EÚ pre uvedené výrobky pochádzala z Ruska a Číny. Preto hodlá
zachovať mierne úrovne colnej ochrany voči nepreferenčným partnerom s cieľom vyhnúť sa
nadmernej závislosti na partneroch, ktorí obmedzujú vývoz hnojív, aby uprednostnili svoju domácu
potravinovú bezpečnosť.

 

Návrh smernice o používaní niektorých hnojivých látok zo statkových hnojív (RENURE)

Na minulom zasadnutí pracovnej skupiny sekretariát informoval o návrhu smernice Komisie, ktorou
sa mení smernica Rady 91/676/EHS, pokiaľ ide o používanie niektorých hnojivých surovín získaných
zo statkových hnojív, ku ktorému bolo možné zasielať pripomienky na stránkach Komisie do 17. 5.
2024. Podľa sekretariátu prijali k návrhu negatívne stanovisko štáty DK a RO, a to v súvislosti
s národnými reštrikciami ohľadom živočíšnej produkcie.

 

Prínos aktivity pre poľnohospodárov v SR:

Prenos informácií pre členov SPPK k danej problematike.

 



Vyplývajúce úlohy pre SPPK:

Pre SPPK nevyplývajú zo zasadania žiadne úlohy.


